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A Rádió és Tévé elnökének 
látogatása Szegeden 

Tegnap Szegedre érkezett 
Tömpe István, az MSZMP 
Közponi Bizottságának tagja, 
a Magyar Rádió és Televí-
zió elnöke, aki a megyei 
pártbizottságon a megye 
pár t - és tanácsi vezetőivel 
megbeszélést folytatott a 
tömegkommunikációs eszkö-
zök műsorpolitikai, tartalmi 
kérdéseiről. 

A tanácskozáson ott vol-
tak Győri Imre, az MSZMP 
Központi Bizottságának tag-
ja, a megyei pártbizottság 
első ti tkára, dr. Komócsin 
Mihály, a megyei tanács el-
nöke és dr. Ágoston József, 
a megyei pártbizottság titká-
ra és mások. 

Megkétszereződött 
a családvédelmi 

tanácsadók száma 
Egy hónapja már, hogy a 

házasuló f iataloknak család-
tervezési tanácsadáson kell 
részt venniük. Az első „ügy-
felek" közül sokan dicsérik, 
mások fölösleges formali tás-
naK ta r t j ák a kötelező ta-
nácsadás rendszerét. Az elté-
rő vélemények kapcsán dr. 
Schultheisz Emil egészség-
ügyi minisztériumi ál lamtit-
kár t kérdeztük: hogyan érté-
kelik a minisztérium veze-
tői a tanácsadó hálózat mű-
ködésének első hónap já t? 

— Egy hónap tapasztalatai 
a l ap ján nehéz és helytelen 
lenne messzemenő következ-
tetéseket levonni. Az első 
benyomások azonban bizta-
tóak — mondotta az á l lam-
ti tkár. — Nem szabad vi-
szont megfeledkezni arról, 
hogy január l - e előtt keve-
sebb tanácsadó működött az 
országban, s a számuk a ren-
let életbe lépésével csaknem 
megkétszereződött. Budapes-
ten például a korábbi négy 
he? vet* már tíz ilyen tanács-
adó működik. Jóllehet, a ta-
nácsadókban mindenüt t sok-
éves tapasztalat tal és gya-
korlat tal rendelkező szülész-
nőgyógyász szakorvosok lát-
ják el a feladatot . némi 
különbség mégis van, s ez 
elsősorban a kötelező jelleg-
ből adódik. Ilyen körülmé-
nyek között jóval nehezebb 
megtalálni azt a közvetlen 
hangot, amely feloldja a ta -
nácsra várakozókban kiala-
kul t feszültséget Arról nem 
is beszélve, hogy vidéken, 
ahol még nincsenek ilyen 
tanácsadók, a nőgyógyászati 
szakrendelők helyett körzeti 
és üzemi orvosok lá t ják el 
ezt a feladatot. Ez utóbbiak-
nak ilyen tennivalójuk ko-
rábban nem volt, azonban a 
rendelet életbe lépése előtt 
a tanácsadásra kijelölt kör-
zeti és üzemorvosok tovább-
képzéséről is gondoskodtunk. 

— A tanácsadói munka az 
orvostól — éppen a kötelező 
jellege miat t — különleges 
pszichológiai érzéket igényel, 
hiszen egyik pillanatról a 
másikra kell a legkülönbö-
zőbo beállítottságú, művel t -
ségű és más-más életfelfogá-
sú emberek hangulatához 
alkalmazkodni. Óvatosan 
megfogalmazott, tapintatos 
kérdésekre kapott — olykor 
ki térő — válaszok a lap ján 
kell eldöntenie az orvosnak, 
melyek azok a kérdések, 
amelyeket a jegyespár jól 
isnier. s mik azok. amikkel 
kapcsolatban tanácsra szo-
rul. Az esetek többségében 
a tanácsot kérő fiatalok bi-
zalommal, érdeklődéssel 
mondják el gondjaikat , prob-
lémáikat. 

— Sokkal nehezebb az or-
vosok helyzete akkor, ha a 
jegyespár a tanácsadás alat t 
nem közvetlen beszélgetést 
ért, hanem kellő tájékozott-
ság hiányában valamilyen 
vizsgálatra számít. Erről 
azonban szó sincs. A beszél-
getés célja mindenekelőtt a 
csa'ád egészségének védel-
me, a harmonikus, kiegyen-
súlyozott családi életre való 
felkészítés. Pótolni azt a hé-
zagét, amely a szülői felvi-
lágosítás esetleges hiányából 
és a kissé elavult szemléle-
tű iskolai biológiaoktatásunk-
ból ered. Manapság a f ia ta-
lok jelentős része él szexuá-
lis életet. Helytelen lenne, ha 
ezt nem vennénk tudomásul. 
A gyakorlatban előfordul az 
is, hogy a lány már terhes, 

amikor házasságot köt. A ta-
nácsra. jóindulatú, segítőkész 
megbeszélésre — a születen-
dő gyermek érdekében — 
ilyenkor is szükség van, s a 
későbbi évek miat t ekkor 
sem ár t a családtervezésről 
beszélgetni. Napjainkban, 
amikor Magyarországon a 
családtervezés legelterjed-
tebb módja még mindig a 
terhességek műtéti megsza-
kítása az orvostársadalom-
nak kötelessége mindent 
megtenni annak érdekében, 
hogy ezen a rendkívül káros 
szemléleten mielőbb változ-
tassunk. A fiatal feleségek, 
anyák és később gyermekeik 
egészsége függ attól. 

— Aggodalomra tehát 
nincs különösebb ok. Űjsze-
rú feladatról lévén szó, bizo-
nyos idő eltelik, mire a ta-
nácsadó hálózat munká ja ki-
fogástalan lesz. Népesedéspo-
litikai rendeleteink végre-
haj tása egyébként sem kam-
pányfeladat . Hosszú évek, 
évtizedek kitartó, türelmes 
m u n k á j á r a lesz szükség, 
amíg az ú j elvek a minden-
napok gyakorlatában is 
meghonosodnak, s az intéz-
kedesek kedvező hatásáról 
számolhatunk be — mondot-
ta Schultheisz Emil á l lamti t -
kár (MTI) 

Magyar— 
NDK 

árucsere 
A Külkereskedelmi Mi-

nisztériumban a közelmúlt-
ban felmérték Magyarország 
és az NDK gazdasági együtt-
működésének alakulását, be-
leértve a szakosítás és a vál-
lalatok közötti termelési koo-
peráció eredményeit és kilá-
tásait is. A Szovjetunió után 
ugyanis az NDK hazánk má-
sodik legfontosabb külkeres-
kedelmi partnere, a két or-
szág áruforgalma rendkívül 
dinamikusan fejlődik, s még 
sok a kihasználatlan lehető-
ség. 1974-ben az áruforgalom 
17 százalékkal lesz nagyobb 
a tavalyinál, és megközelíti 
a 700 millió rubelt. 

A Külkereskedelmi Mi-
nisztérium megítélése szerint 
az együttműködés fejleszté-
sének fontos eszköze a sza-
kosítás és a termelési koope-
ráció. Jelenleg 12 jelentősebb 
termékcsoport gyártásában 
működnek egvütt magyar és 
NDK-beli vállalatok. A fo-
lyamatban levő tárgyalások 
pedig arra utalnak, hogy a 
szakosítás gyorsuló ütemben 
bontakozik ki. 

Mohács 
jubileuma 
Hármas évfordulóra ké-

szül Mohács: az idén ünnepli 
felszabadulásának 30., és vá-
rossá nyilvánításának 50. év-
fordulóját , két év múlva, 
1976-ban pedig a mohácsi 
csata 450. évfordulójára em-
lékeznek, aminek előkészü-
letei ugyancsak megkezdőd-
tek. 

Az eseménysorozat jó al-
kalom arra, hogy a Duna-
parti város szűkebb ha tá ra-
in túl is hírt ad jon életéről. 
Ezt célozta a szerdai saj tótá-
jékoztató, amelyen ismertet-
ték a több nemzetiségű vá-
ros életét. . 

Nekem mindig örömet 
okoz, ha félig kész vagy már 
éppen átadás előtt álló ház-
ban nézelődhetem. A pilla-
natnyi felfordulást , szemetet 
úgy „elnézem", mintha nem 
is abban taposna cipőm — 
szinte látom, olyan erősen 
elképzelem, milyen lesz a la-
kás berendezve. 

Sokan vannak így, akik 
évekig lakásra várnak. 

A héten egy fiatalasszony, 
if j . Nagy Ferencné ú j ' laká-
sukban rendezkedik, a ta r -
jáni 609-es épületben. Mások 
is költöztek, vagy költöznek 
a napokban — de ennek a 
„fészekrakásnak" külön tör-
ténete van. 

Ezt a lakást egy brigád 
„szerezte". 

— Mióta 
dolgo-

zik 
Önök-

kel i f j . Nagy Ferenc? — 
kérdezem a Szegedi Magas-
és Mélyépítőipari Vállalat 

A MÁSOD-
ÁLLÁS 

Nyáron e l ő s z ö r 
Bemutatkozásra készül Szegedre 

a minszki balett 
Szegeden já r t tegnap a 

minszki balett küldöttsége: 
Nyikolaj Pantyelejmonovics 
Sevcsuk, a Lenin-renddel ki-
tüntetet t Belorusz Állami 
Akadémiai Nagyszínház 
igazgatója, E. Csemodurov 
díszlettervező és V. N. Eli-
zarjev balettmester. A szov-
jet együttes nyáron Csaj-
kovszkij Hattyúk tava című 
balet t jét mu ta t j a be a Sze-
gedi Szabadtéri Játékokon, s 
a küldöttség előzetes megbe-
széléseket folytatott a ven-
dégszereplésről. Ellátogattak 
a Dóm térre, ahol megtekin-
tették az előadások színhe-
lyét, a Játékok igazgatóságán 
Horváth Mihály igazgatóhe-
lyettes, a városi tanácsházán 
Papp Gyula, a városi tanács 
elnökhelyettese, a fesztivál 
intéző bizottságának elnöke 
fogadta őket. A szabadtéri 
játékok igazgatóságán kér-
tünk rövid in ter jú t Ny. P. 
Sevcsuktól, a színház igaz-
gatójától: 

— Tavaly májusban ünne-
peltük a színház fennál lásá-
nak 40. évfordulójá t : 1933-
ban szervezték s a jelenlegi 
minőségében egvedüli a Be-
lorusz köztársaságban. Az 
operát és balettet játsz,ó 
színház, a legnagyobbak kö-
zé számít a Szovjetunióban, 
1940-ben Lenin-renddel tün-
tették ki, s 1964-ben kantuk 
meg az Akadémiai címet, 
zmi az eevüttes múvész.eti 
•evékenvsérének elismerését 
telentette. Szfnházunk fioo 
t a r é . több mint a fele. 36? 
művész, reoertoérunkon 42 
alkotás zömnv-1 
n a p r a é s 16 h a l o t t . o r o s z 
klasszikusok, mai szovjet 
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A szovjet vendégek a játékok igazgatóságán 

művek és a legjelesebb nyu-
gati klasszikusok. A száztagú 
balettben 90 táncos szerepel, 
természetesen fiatalok, s az 
utánpótlást szinte kizárólag 
a színház melletti koreográ-
fiai iskolából biztosítjuk. Ba-
lettmúvészeink közül há rman 
szerezték meg a Szovjetunió 
népművésze, hatan a köztár-
saság érdemes művésze ki-
tüntető címet. Eddig 33 szov-
jet városban vendégszerepel-
tünk, szólistáink el jutot tak 
Finnországba, Lengyelor-
szágba, az NDK-ba, Francia-
országba, Kanadába, az 
Amerikai Egyesült Államok-
ba, Romániába. Kambodzsá-
ba, Szíriába, sőt, néhányan 

Magyarországon ls já r tak 
már . Szegeden a Hattyúk ta-
vát mu ta t juk be, s mivel a 
társulatunk még nem szere-
pelt Magyarországon, igen 
komolyan vesszük az alkal-
mat, hogy bemutatkozhatunk 
az igényes magyar közönség-
nek. Ezzel azt is elmondtam, 
hogy mindent megteszünk a 
sikeres bemutatkozásért , ez 
nálunk presztízskérdés. Ba-
rátsággal és nagy lelkesedés-
sel készülünk Szegedre, 
melynek nyári fesztiváljáról 
egyébként is sok szépet és 
jót hallottunk. 

Ennyit előlegben, a beszél-
getést nyáron folyta t juk . . . 

L Sí, 

„Pat tantyús" br igádjának 
tagját , Herédi György felvo-
nószerelőt. 

— 1971. júliusa óta. 
— És milyen ember? 
— Jó ember. 
— Milyen a jó ember? 
Nevet, hogy nem ússza 

meg rövid válaszokkal. 
— Ez a fiú például. Nyol-

can voltunk felvonószerelők, 
mikor ő, meg Honfi János 
hozzánk jöttek, összetar tó 
közösség voltunk mi nyol-
can, s velük nemcsak szám-
szerint let tünk tízen. Beil-
leszkedtek a társaságba. 

— Amit mi érte tet tünk, 
ő i s vállalná akármelyikün-
kért — summázza közbe 
szólva Lippai András. 

Nem vár tam, dehogyis 
akar tam nagy szavakat, de 
mégsem érzem olyan hét-
köznapinak, ami t tettek. I f j . 
Nagy Ferenc munkatársuk, 
a brigád tagja katonai szol-
gálatra vonult be a2 idén, 
j anuá r elején. Volt viszont 
egy másodállása, a VI. sz. 
lakásszövetkezetnél — s ezt 
a brigád 16 tagja elvállalta, 
szocialista szerződést kötöt-
tek a lakásszövetkezettel, 
hogy ^ 7 lift karbantar tásá t , 
s az esetleges hibák javí tá-
sát Nagy Ferenc helyett el-
végzik. szabad idejükben, 
társadalmi munkában. Így 
pedig a szerződés ér telmé-
ben a lakásszövetkezet a 
házfelügyelői lakást — ter-
mészetesen az ezzel já ró 
munkáér t — biztosítja. A 
házfelügyelői lakást, amely 
a f é r j bevonulásakor hir te-
len ködös álommá vált a 
f iatal pár e l ő t t . . . És h á t . . . 
az is lett volna, ha a brigád 
nem segít. 

Nem 
una t -

kozhat-
n a k á m 

pedig! Három megyében, 460 
felvonóhoz 8 vizsgázott fel-
vonószerelője van a cégnek. 
T a r j á n b a n pil lanatnyilag 60 
darab van, d e ahogy Herédi 
György m o n d j a : ő 99 liftért 
felelős. Most számára eggyel 
lett több, amikor ezt a má-
sodállást a kollektíva elvál-
lalta. 

— Valamit, valamiért — 
mond ja Gaál Mihály brigád-
vezető. — Egy felvonó havi 
karbantar tás i dí ja 1486 fo-
rint. Mi hetet vállaltunk, meg 
persze azt is, hogy munka -

szüneti napokon is ügyeletet 
tar tunk, hívásra megyünk, 
ha Zűr van valamelyik l i f t -
tel. Kiszámítot tuk; havonta 
3—4 óra társadalmi munká t 
jelent ez nekünk. 

De mennyit jelent a fiatal 
párnak az érte kapott la-
kás! 

A brigád minden tagja 
azonnal, készségesen vállalta 
ér tük a munkát . 

A 622-es épületben ta lá l -
tuk a brigád néhány tagját ; 
éppen átadták a felvonót az 
ú j házban. Az utolsó ellen-
őrzések alat t szívesen m a -
gyarázták az okos szerkezej 
működését, büszkén „paran-
csolgattak" neki, s az enge-
delmeskedett . Festők, sző-
nyegragasztók, takarí tók kö-
szöntötték a l ifteseket isme-
rősként — szinte valameny-
nyi toronyházban együtt 
dolgoznak. 

Feketén tátong a l i f takna 
mélye. A felvonó tetején ál l-
va érkeznek a szerelők a t i-
zedik emeletre. Különös lá t -
vány — „civilnek" szokat-
lan. Kilépnek, szintreállít-
ják, bólogatnak. 

Tízre jönnek a műszaki 
átvételre a bizottság tagjai. 

Addig még a toronyház 
legfelső „kal i tká jában" be-
szélgetünk. 

Gaál Mi-
hály bri-

gádve-
zető 

naplójukat is elhozta. Több 
még az üres lap, mint a te-
le ír t : a brigád tavaly 
augusztus 20-án alakult . 

Nézem az értékelések 
pontszámait, s a r ra gondo-
lok, pontban mennyit ér ez 
a vállalás? Mert nem egy-
szerűen társadalmi munka, 
amit vállaltak. Ezt ők is é r -
zik, mégha nem is illik be-
szédstílusukba, a fellengzős 
fogalmazás, sőt: ezt érezve, 
kicsit szerényebben, hétköz-
napibban is mondják , mint 
kellene: „Mindenki — egy-
ért. Ennyi az egész." 

Azt azért érzik, hogy va-
lami ú j kezdődött. Ü j fe je -
zet: a brigáddá, szocialista 
brigáddá formálódás ú t j án 
ez volt az első nagy lépés. 

Ha nem is mondják , ez a 
büszkeség feszíti őket. 

Hát ehhez fűzzek én nagy 
szavakat? 

Talán anélkül is érződik 
tet tük szépsége. 

Szőke Mária 

a Balatonnál 
Az ötödik ötéves tervben 

ú j szakasz kezdődik a Bala-
ton-par t üdülővidékének 
közmúvesítési p rogramjában 
jelentette be Illés György, 
az Országos Vízügyi Hivatal 
elnökhelyettese, a balatoni 

vízvédelmi bizottság szerdán 
Keszthelyen megtartott ülé-
sén. Csaknem 700 millió fo-
rintos beruházással hamaro-
san megoldódik a tópart víz-
ellátása. 

I 


